
معصومه ابتکار:

 دولت سیزدهم بسیاری از مدیران زن را 
جابه جا یا عزل کرد

آیت ا... خامنه ای، رهبر انقلاب روز چهاشنبه )۶ دیماه( 
در دیدار با زنان و دختران در سخنانی حضور در جامعه 
و مسئولیت های اجتماعی را از عرصه های نقش آفرینی 
کید کردند: به تعبیر امام  یکسان زن و مرد خواندند و تا
، دخالت در سیاست و مقدرات اساسی کشور حق  بزرگوار
و تکلیف زنان است. ایشان همچنین اعلام کردند: شعار 
»برابری جنسیتی« که برخی به صورت مطلق بیان می کنند 
غلط، و آنچه صحیح است »عدالت جنسیتی« است و 
محدودیتی برای حضور زنان در مناصب مدیریتی نیست 
، معاون امور  ک شایسته سالاری است. معصومه ابتکار و ملا
زنان و خانواده دولت دوازدهم، به خبرآنلاین گفت: از دوره 
دولت اصلاحات، آقای خاتمی به طور جدی و با هدف برای 
نخستین بار یک معاون زن را تعیین کرد و در واقع خانم ها 
را به کابینه جمهوری اسلامی وارد کرد و بعد از آن هم باز 
خ داد که حضور  اتفاقات مهمی در دوره دولت اصلاحات ر
خانم ها را در عرصه های مختلف تسهیل کرد و زمینه ساز 
شد. ابتکار با بیان اینکه به طور مثال در دولت اصلاحات 
معاون وزیر کشور خانم بود )اشرف بروجردی( و به همین 
ترتیب مواردی را داشتیم اما این مساله در دولت های 
بعد تا حدی کمرنگ شد، افزود: البته در یک دوره هم وزیر 
گیر نشد و  زن داشتیم اما مساله مدیریت زنان جدی و فرا
محدودیت ها مانع از این می شد که حتی خانم های توانمند 
ارتقای شغلی که مردها به راحتی پیدا می کردند و مدیر 
می شدند، داشته باشند و به رده های مدیریتی راه پیدا 
نمی کردند؛ این موضوع در اواخر دولت دهم بسیار آشکار 

بود تا سال 1392.

 تصویب حضور حداقل ۳۰ درصد زنان در جایگاه های 
مدیریتی کشور

وی خاطرنشان کرد: آن زمان در نگارش برنامه ششم 
خانم  و  بود  نظر  مد  جنسیتی  عدالت  موضوع  توسعه 
کردند تا این مساله را در برنامه  مولاوردی خیلی تلاش 
ششم مورد توجه قرار بدهند و در نهایت هم در شورای 
عالی اداری، مصوبه ای را در سال 9۵ داشتند که آنجا گفته 
شده بود 3۰ درصد به عنوان حداقلی برای درصد حضور 
مدیران زن در کشور در نظر گرفته شود تا محدودیت های 
نانوشته ای که در عمل در انتصاب مدیران زن وجود داشت، 

کنار روند.

در  زنان  به کارگیری  برای  وحانی  ر حسن  دستور   
مناصب

معاون امور زنان و خانواده در دولت دوازدهم ادامه داد: 
آقای روحانی برای اینکه این محدودیت ها برداشته شود 
این موضوع را در شورای عالی اداری مصوب می کنند و بعد 
کید می کنند که وزرایشان در میان مدیران، معاونان  هم تا
و مشاوران شان حتما یک تعدادی را از خانم های شایسته 
انتخاب کنند که این موضوع در عمل و در سال 9۶ اجرا 
می شود که آنجا ما یک برنامه فعال برای این مساله را دنبال 
، بین مساله مدیریت زنان و آموزش و  کردیم. به گفته ابتکار
هم افزایی در دستگاه های مختلف کار شروع شد و علاوه بر 
این، آن تشویقی که رئیس جمهور وقت انجام داد و با مصوبه 
شورای عالی اداری که ابلاغ شده بود یک نظام سنجش و 
ارزیابی مدیران زن بر اساس سه لایه مدیران پایه، میانی و 
عالی تعریف شد که بتوان میزان تحقق این 3۰ درصد را رصد 
گر سال  کرد. وی افزود: آمارها نشان می داد که به طور مثال ا
92 حدود ۵ درصد از مدیران کل از بین خانم ها بودند، این 
کثر شاید  تعداد افزایش یافت و در سال 9۶ در حدود حدا
9 تا 1۰ درصد مدیر زن داشتیم و در سال 1۴۰۰ که آخرین 
ارزیابی انجام شد، حدود 1۶ یا 1۷ استان برای اولین بار 
معاون استاندار زن تعیین کردند و آن هم بیشتر در حوزه 
معاونت اداری بود و ارزیابی ها هم این بود که این معاونان 
بسیار موفق هستند. )هر سال هم یک کارنامه برای وزیر 
ارسال می شد و یک کارنامه هم به استاندار می دادیم که 
کارنامه  نشان می داد چند درصد از مدیران آن استان خانم 
هستند و چند درصد از مدیران وزارتخانه مربوطه مدیر 
هستند و گزارش این کارنامه را در دولت هم ارائه می دادیم 
تا مشخص شود که این هدف گذاری 3۰ درصد چقدر تحقق 

یافته است.(

   اولین سفیر زن را جواد ظریف تعیین کرد
کرد:  این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین اعلام 
علاوه بر این ما حدود 1۰۰ نفر خانم در سطح معاون وزیر یا 
مشاور وزیر یا هم تراز در دولت داشتیم و این اتفاق بسیار 
مهمی بود که افزایش تعداد معاونان وزیر مخصوصا در 
دولت دوازدهم خیلی چشمگیر بود و علاوه بر این افزایش 
و رشد تعداد سفرای زن را شاهد بودیم به طوریکه اولین 
سفیر زن در تاریخ دولت ها را آقای ظریف تعیین کرد که 
قبل اش این مساله با مقاومت بسیار زیادی مواجه بود در 
حالی که اولین سفیر زن را امام )ره( تعیین کرده بود و سابقه 
این مساله به گذشته برمی گشت اما متاسفانه این مسیر 
ادامه نیافت و شاهد بودیم که این مسیر در ادامه تغییر 
پیدا کرد. ابتکار با بیان اینکه در دولت دوازدهم پنج سفیر 
زن حضور داشتند، گفت: حتی در دوره ای هم در این باره 
با سازمان اداری و استخدامی همکاری داشتیم البته یک 
عده ای گفته بودند که شما خانم های مدیر مدرسه ای قبل 
را هم در این آمار بیاورید در حالی که ما هیچوقت حتی این 
کید  مورد را در سطح مدیران پایه هم حساب نکردیم. وی تا
کرد: در نهایت برای رصد و پایشی که در نرم افزار معاونت 
انجام شد، تا پایان دوره دولت دوازدهم حدود 2۵ درصد 
از مدیران میانی و عالی دولت از خانم ها بودند، یعنی ما 
این موضوع را از حدود 2 تا ۵ درصد به 2۵ درصد رسانده 
بودیم. معاون امور زنان و خانواده در دولت دوازدهم 
بیان کرد: ارزیابی ما این بود که خانم ها حتی در بعضی 
موارد در مقایسه با آقایان کارایی بیشتری هم داشتند؛ با 
همه این ارزیابی و گزارش ها، صداوسیما به هیچ عنوان به 
فعالیت های ما توجه نمی کرد و جوری منعکس می کرد که 

در ذهن مردم سوال ایجاد شود.

روز ها لایحه جدید  این  آرمان ملی– مطهره شفیعی: 
حجاب و عفاف در شرف تصویب است. برخی رسانه ها چند 
ماه مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی از حذف گشت 
ارشاد در این لایحه خبر می دهند، اما یکی از طراحان لایحه 
عفاف و حجاب ابوالفضل اقبالی می گوید: گشت ارشاد در 
لایحه جدید حجاب و عفاف »حذف نشده بلکه هوشمند 
شده است«. در این لایحه تذکر هوشمند حجاب به گونه ای 
پیش بینی شده که »آبروی شخص حفظ شود« و دستگیری 
صرفا برای کسی است که »برهنه یا نیمه برهنه به خیابان 
می آید«.  اما از سوی دیگر » جلیل محبی، دبیر سابق ستاد 
امربه معروف و نهی از منکر در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
کارآمدی حذف شد و این کار  گشت ارشاد با آن همه آسیب و نا
مهم همین مجلس است.« باز هم چالش گشت ارشاد با خبر 
پایان کار آن! در گیرودار تصویب این لایحه در مجلس شورای 
اسلامی، یکی از نمایندگان، غلامرضا نوری قزلجه اظهارکرد: 
بازگشت دوباره گشت ارشاد »به جز همان نتایج منفی که قبلا 
گرفته ایم، دستاورد دیگری برای جامعه ندارد و اتفاقا دینداران 

هم خواهان چنین فضایی نیستند.«

   گشت ارشاد چیست؟
 گشت ارشاد عنوان طرحی است که توسط نیروی انتظامی 
می شود،  خوانده  بدحجابی  آنچه  با  مقابله  برای  ایران 
ح برای مردم در مواجهه  راه اندازی شده است. نمود این طر
با بدحجابی و موارد غیراخلاقی است. گشت ارشاد از زمان 
تاسیس تا کنون با فراز و فرودهای زیادی همراه بوده و هست. 
اظهارات متفاوتی درباره ادامه عملکرد گشت ارشاد وجود 

دارد.

   گشت ارشاد تعطیل شد، تعطیل نشد
منتظری،  محمدجعفر  حجت الاسلام  که  بود  آذر  نیمه 
گشت ارشاد ربطی به قوه  قضائیه  دادستان کل کشور گفت: »
ندارد و از همانجایی که در گذشته تاسیس شد، از همان جا 
تعطیل شد. البته قوه  قضائیه نظارت هایش را بر کُنش های 
اظهارات  این  می دهد.«  ادامه  جامعه  سطح  در  رفتاری 
اعلام رسمی پایان کار گشت ارشاد تلقی شد  اما دو ماه ونیم 
پیش از اظهارات دادستان کل کشور بود که وزیر فرهنگ و 
ح جدید شورای عالی انقلاب فرهنگی  ارشاد اسلامی، از طر
برای اصلاح روش های گشت ارشاد خبر داده بود: »شورای 
انقلاب فرهنگی در ماه های قبل و پیش از اتفاقات اخیر به 

موضوع پلیس امنیت اخلاقی ورود کرده و مصوبات خوبی 
برای شیوه جدید این موضوع دارد که تقریبا در مسیر ابلاغ 
نهایی است.« قابل تامل تر از همه اظهارات دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در  1۴ آبان بود که از نبود هیچ مصوبه ای 
تحت عنوان گشت ارشاد صحبت کرد. سعیدرضا عاملی گفته 
بود: »مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص 
»حجاب« بسیار کیفی است و با حوزه شناخت نسل جوان، 
انگیزه ها، تعلیم، تربیت و اقناع افکار عمومی راجع به موضوع 
سر و کار دارد.« در نهایت 1۴ آذرماه حجت الاسلام سیدعلی 
خان محمدی سخنگوی ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
بیان داشت: الان از طرف دستگاه های مختلف در سطح 
کشور دارد پیگیری می شود که نسبت به بحث کشف حجاب 
سازوکارهای مناسبی را داشته باشند و بتوانند با آن مقابله 
کنند. تعداد معدودی دارند هنجارشکنی و بی قانونی می کنند 
و مسئولان نمی توانند نسبت به آن بی تفاوت باشند. به صورت 
گرفته  با عفاف و حجاب  ارتباط  کلی دارد تصمیماتی در 
، با استفاده  می شود و ان شاءا... در یک چهارچوب نوین تر
از تکنولوژی هایی که در این زمینه هست و با فضایی که یک 
گشت های امنیت اخلاقی و  طرفه نباشد، انجام شود. اما 
اجتماعی که برقرار بوده با دستور دادستانی و مرجع قضائی 
توسط فراجا انجام می شده و الان مأموریتش تمام شده است. 
اینکه بخواهد با چه شیوه ای باشد، قطعا در مورد بودن یا 
نبودن اینها در سطح اجتماع، مسئولان مختلف باید تصمیم 

بگیرند و جمع بندی کنند.

   گشت ارشاد هنوز محل بحث است
محسن پیرهادی، عضو هیأت رئیسه مجلس یازدهم که 
اصولگراست،  به انتقاد از عملکرد گشت ارشاد پرداخته و 
گفته است: من حدود یک سال و نیم پیش نامه ای درباره 
گشت ارشاد به فرمانده وقت محترم فراجا نوشتم و نسبت به 
برخوردها در آن زمان معترض بودم. در این نامه بیان کردم 
که این نوع برخورد در شأن مردم و فراجا نیست. بنابر دلایلی 
نسبت به برخورد گشت ارشاد با مردم انتقاداتی داشتم که 
آن را در نامه توضیح دادم. به طور خلاصه بخواهم بگویم در 
کید کرده بودم که؛ »با توجه به مقتضیات زمان  این نامه تا
و خواسته هایی که امروز مردم دارند، این شکل از برخورد 
به صلاح جامعه و حکومت ما نبوده و در شأن مردم نیست. 
همچنین با این برخوردها، جایگاه فراجا رو به تضعیف شدن 
می رود. مأموریت فراجا صرفا مساله حجاب نیست و باید 
مساله امنیت عمومی را پیگیری کند. نیروی محترم انتظامی 
مسائل بسیار خطیرتر از موضوع حجاب را برای پیگیری دارد 
و با این کار جایگاه و شأن خود را خدشه دار می کند.« چند ماه 
بعد از نوشتن این نامه، اتفاقات مربوط به خانم مهسا امینی 
خ داد و مشکلات دیگری هم در پی آن ایجاد شد. در حال  ر
، وضعیت روش برخورد فراجا را در لایحه عفاف و حجاب  حاضر

تصویب کردیم.
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گشت هوشمند، جایگزین گشت ارشاد است؟

گشت ارشاد در دوراهی اصلاح یا پایان
     وزیر ارشاد: تمام نشده است، اصلاح می شود

گرهای زیادی  بررسی صلاحیت ها در هیات اجرایی با اما و ا
همراه بود. یکی از آنها شایعه نارضایتی مقام معظم رهبری از 
ردصلاحیت مسعود پزشکیان، نماینده فعلی مجلس برای 
حضور در انتخابات مجلس دوازدهم بود. برخی رسانه ها 
نوشته بودند: »گفته می شود در ملاقات اخیر شورای نگهبان 
با رهبری، ایشان نسبت به برخی از ردصلاحیت های اخیر ابراز 
نارضایتی کرده اند، از جمله اسم آقای پزشکیان را آورده اند 
که رد شده است؟  گفته اند ایشان چه ایرادی داشته  و 
همین طور درباره اینکه برای عده ای عبارت»عدم احراز 
ح می شود، ایراد گرفته اند با این مضمون  صلاحیت« مطر
که یا افراد صلاحیت دارند یا نه. عدم احراز معنا ندارد. این 
را به  عهده مردم بگذارید.« روزگذشته سخنگوی شورای 
نگهبان درباره خبرهایی که پیرامون دیدار اعضای شورای 
ح می شود، گفت: ما در  نگهبان و رهبر معظم انقلاب مطر
دیداری که با رهبر معظم انقلاب داشتیم در ابتدا ایشان در 
خصوص جایگاه و وظایف مختلفی که شورا دارد، صحبت 
و از زحمات دو بازوی شورای نگهبان )تهران و قم( تقدیر 
و تشکر کردند. واقعیت این است شورای نگهبان وظایف 
مختلفی دارد که یکی از آنها نظارت بر انتخابات است. در 
همین ایام هم که شورای نگهبان درگیر مساله انتخابات 
است، این شورا به صورت 3 نوبته درگیر بررسی برنامه هفتم 
است. طحان نظیف ادامه داد: رهبر انقلاب نسبت به جایگاه 
شورا و بحث های مربوط به انتخابات مواردی را مطرح کردند 
و در خصوص انتخابات هم فرمودند که همه دستگاه ها برای 
مشارکت پرشور تلاش کنند. وی در پاسخ به سوال مجری 
برنامه مبنی بر اینکه عدم احراز صلاحیت مردم به مردم 
، افزود: »عدم احراز صلاحیت« 9  گذار شده است یا خیر وا
بار در قانون انتخابات آمده است و موضوع جدیدی نیست. 
این مقام مسئول گفت: نقل قول هایی که در رسانه ها درباره 
دیدار اعضای شورا با رهبر معظم انقلاب نسبت به صلاحیت 
برخی اشخاص و همچنین در خصوص مقوله عدم احراز 

ح شده نشده است. سخنگوی شورای نگهبان تصریح  مطر
کرد: در واقع برخی از سیاسیون نکاتی را درباره عدم احراز 
ح کردند که هیچکدام از  صلاحیت در فضای مجازی مطر
ح نشد و روایت های  این موضوعات در جلسه با رهبری مطر
که از جلسه گفته می شود برای ما نیز که در جلسه بودیم تازگی 
داشت. طحان نطیف درباره سوال مجری در خصوص اینکه 
آیا در جلسه با رهبری اسامی برخی از نمایندگانی که پیش تر 
در مجلس بودند و این بار در هیات هایی اجرایی ردصلاحیت 
شدند، مطرح شده است، افزود: مسائل گفته شده در برخی 
رسانه ها در جلسه ای که اعضای شورای نگهبان خدمت 
رهبرمعظم انقلاب بوده اند، به شکلی که نقل شده در جلسه 
ح نشده است. اساسا برخی از اشخاصی که این روزها  طر
ح می شود، در تمام ادواری که در انتخابات  اسم شان مطر
تأیید  نگهبان  شورای  توسط  کرده اند،  شرکت  مجلس 
صلاحیت شده اند و بعضا الان هم نماینده مجلس هستند. 
نظر اخیری هم که نسبت به این افراد داده شده، نظر شورای 
نگهبان نبوده بلکه نظر هیات های اجرایی بوده است که در 
همان زمان هم ما خطاب به همه کسانی که صلاحیت شان 
تایید نشده بود، اعلام کردیم که فرصت اعتراض نسبت به 

نظر هیات های اجرایی دارند.

  هنوز وارد مرحله  بررسی صلاحیت ها نشده ایم
طحان نطیف با اشاره به اینکه شورای نگهبان در بررسی 
گفت:  گروهی ندارد،  صلاحیت ها نگاه حزبی، جناحی و 
شورای نگهبان از جانب جریانات مختلف سیاسی که دارای 
توقعات خاصی است مورد قضاوت قرار می گیرد. طی روزهای 
، فقهای شورای نگهبان درگیر آزمون خبرگان ) کتبی و  اخیر
کنون عضو  شفاعی( بود؛ این آزمون برای کسانی است که تا
مجلس خبرنگان نبودند. به  رغم توقعات از شورای نگهبان 
اما شورای مبنای خود را قانون گذاشته است و هنوز شورای 
نگهبان وارد بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات مجلس 

خبرگان رهبری نشده است. سخنگوی شورای نگهبان با 
کنون انتخابات در ایستگاه بررسی صلاحیت ها  بیان اینکه ا
در هیات های نظارت استانی قرار دارد، یادآور شد: قانون 
که  کرده  سه مرحله برای بررسی صلاحیت ها پیش بینی 
مرحله نخست بررسی صلاحیت ها در هیات های اجرایی 
است. این هیات ها ارتباطی به شورای نگهبان ندارند. 
11 نفر از شخصیت های حقوقی و معتمدان  اعضای آن 
حوزه های  و  فرمانداری ها  در  هیات ها  و  هستند  محلی 
انتخابیه تشکیل می شود. وی افزود: مرحله دوم بررسی 
صلاحیت ها در هیات های نظارت استانی انجام می گیرد. 
اعضای این هیات ها توسط هیات مرکزی نظارت بر انتخابات 
تعیین می شوند که تا 1۴ دی امسال به مدت ۵۰ روز بررسی 
صلاحیت داوطلبان در هیات نظارت استان و هیات مرکزی 
انجام می شود. طحان نطیف ادامه داد: مرحله سوم بررسی 
صلاحیت ها در شورای نگهبان است، در این مرحله شورای 
نگهبان شکایات کاندیداهای رد صلاحیت شده را که اعتراض 
می کنند بررسی می کند، این شورا یک ماه )3۰ روز( مهلت دارد 
تا به بررسی شکایات کسانی که به نتایج هیات های نظارت 
کید کرد:  اعتراض دارند رسیدگی کند. این مقام مسئول تا
در واقع هر داوطلبی که نسبت به نتایج هیات های اجرایی 
شکایت داشت به هیات های نظارت اعلام کرد و هر داوطلبی 
هم به نتایج هیات های نظارت شکایت داشته باشد به 
شورای نگهبان رجوع خواهد کرد؛ بنابراین شورای نگهبان 
کرد.  نظر نهایی را در خصوص صلاحیت ها اعلام خواهد 
سخنگوی شورای نگهبان خبر داد: اسامی کاندیداهای 
نهایی مجلس شورای اسلامی در تاریخ 2 اسفندماه سال 
کاندیداهای  تبلیغات  همچنین  می شود،  اعلام  جاری 
مجلس از روز سوم اسفندماه قانونی است. وی افزود: به نظر 
می رسد حقوق داوطلبان برای قانون گذار از اهمیت ویژه ایی 
برخوردار بوده که طی چند مرحله انتخابات را پیش بینی 

کرده است.

طحان نظیف: برخی نقل قول ها از جلسه شورای نگهبان با رهبر انقلاب درست نیست

اشاره به  نام کاندیدایی نشد
      اعلام اسامی کاندیداهای نهایی در 2 اسفند 

 دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی: 

 حسن روحانی ستاد انتخاباتی
 راه انداخته است

آرمان ملی: دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی 
اعلام کرد که تحریم انتخابات و مشارکت بدون 
قید و شرط هم در جبهه اصلاحات رای نیاورده 
که  کاندیدهایی  و مشارکت مشروط به وجود 
امکان حمایت داشته باشند، مدنظر است و ما 
از این ایده حمایت می کنیم. حسین مرعشی در 
نشستی خبری با ابراز اینکه  از نگاه ما در حزب 
کارگزاران شرایط کشور خوب نیست و کشور با 
ابرچالش هایی مواجه است، اظهار کرد: امسال 
کشور تورم بالای ۴۰  که  پنجمین سالی است 
درصد را تجربه می کند. مشکلاتی از قبیل کسری 
بودجه، ناترازی بانک ها، عدم تعادل بین درآمد 
و مصارف صندوق های بازنشستگی، کمبود گاز، 
مازوت سوزی، توقف بخشی از تولید به دلیل عدم 

تعادل تولید و مصرف برق وجود دارد.
  راه حل کشور اقدامات انقلابی نیست

مرعشی ادامه داد: از دیدگاه ما راه حل مسائل 
، راه حل  انقلابی نیست، بلکه راه حل های  کشور
اصلاحی است البته منظورم گروه های سیاسی 
اصلاح طلب نیست، بلکه کشور به اصلاحات 
در ساختارها، مدیریت، سیاست ها نیاز دارد. 
باید از امور فنی و اجرایی کشور سیاست زدایی 
شود. ظلمی  بزرگی است که برخی دولت ها همه 
گر  مسائل فنی و اجرایی را سیاسی کرده اند. ا
پست های سیاسی از پست های اجرایی و فنی 
تفکیک نشوند، نمی توان انتظار داشت کشور 
در مسیر بهبود قرار گیرد. وی ادامه داد: راه حل 
مسائل کشور قهر با مسائل سیاسی، تن دادن 
به راهکارهای انقلابی و دعوت مردم به خیابان 
جبهه  از  فراتر  البته  اصلاحات  بلکه  نیست، 

اصلاحات است. باید اصلاحات باور شود.
  ائتلاف بعد از رد صلاحیت

کارگزاران در پاسخ به اینکه  دبیرکل حزب 
آیا حزب کارگزاران قصدی برای ائتلاف با سایر 
جریان ها در انتخابات خواهد داشت؟ گفت: 
منتظر اعلام تایید صلاحیت کاندیدها هستیم. 
طبق تجربه آنچه هیات نظارت استان ها رد 
کنند، دیگر تغییرات مهم دیگری در  یا تایید 
خ نمی دهد. از سویی منتظر  شورای نگهبان ر
موضع جبهه اصلاحات هستیم. بحث های 
انتخابات در این جبهه شروع می شود. تحریم 
انتخابات و مشارکت بدون قید و شرط هم در 
جبهه اصلاحات رای نیاورده و مشارکت مشروط 
حمایت  امکان  که  کاندیدهایی  وجود  به 
داشته باشند، مدنظر است و ما از این ایده 
حمایت می کنیم. تا این موصع تعیین نشود، 

تصمیمی برای ائتلاف نمی گیریم.
  روحانی مورد توجه کارگزاران است

خبرگان  انتخابات  موضع  درباره  مرعشی 
گر حسن روحانی تایید  رهبری، ادامه داد: ا
صلاحیت شود، شخصیتی مورد توجه برای 
کارگزاران خواهد بود. وی ستادی مستقر کرده تا در 
حد مقدور برای تهران و سایر حوزه ها، کاندیدایی 
کمک می کنیم. وی در  که ما هم  کند  معرفی 
گانه  پاسخ به اینکه آیا امکان ارائه لیست جدا
کارگزاران از اصلاح طلبان وجود دارد؟، گفت: 
ظرفیت های انسانی و تجربه حزب را به پای هیچ 
گروهی فدا نمی کنیم. تجربه ما متعلق به کشور 
است و تلاش می کنیم اصلاح طلبان را همراه 
گر بنا به  کنیم در راهبرد مشارکت مشروط اما ا
تصمیم به بودن یا نبودن در سیاست بگیریم، 
حتما بودن در سیاست را انتخاب می کنیم. در 
نبود جمهوری اسلامی، مردم ایران به هیچ گروهی 
از اصلاح طلبان اعتنا نخواهند کرد. آن روز آخر 
سیاست ورزی همه ما خواهد بود. فائزه هاشمی ، 
گر جمهوری اسلامی   زن شجاعی است، ولی ا
نباشد، او و سایر اعضای خاندان  هاشمی  و 
خاتمی  همه رفته اند. در جمهوری اسلامی  است 
که اصلاح طلبان با حرف کارشناسی و درست 

می توانند پایگاه اجتماعی داشته باشند.
 چرا اعتراضات شکست خورد

دبیرکل حزب کارگزاران درباره جایگاه مردم در 
بین اصلاحات، گفت: در اعتراضات سال گذشته 
گانه داشتند و  خاتمی  و موسوی بیانیه های جدا
موسوی گفت که مجلس موسسان تشکیل شود 
ولی آیا مردم معترض قانع شدند؟ ما با مردم حرف 
نزده ایم. با فرمان تندروها نمی توان کشور را اداره 
کرد. اعتراضات سال گذشته وقتی لطمه خورد 
که اعتراضات در مقابل اصل حجاب گذاشته 
شد که اشتباه بود، زیرا عده ای معترض بودن 
گر مساله ما، حل مشکلات  ولی محجبه بودند. ا
کشور است، می توان هنوز بیش از ۵۰ درصد مردم 
را سازمان داد تا برای مصالح خود گام بردارند. 
ما خودمان باید محکم و روشن صحبت کنیم تا 
مردم به صحنه بیایند. وی افزود: باید براساس 
مشی میانه، ۵۰ درصد مردم را آماده کنیم تا با 
واقعیت ها حرکت کنند یعنی کاری که ترکیه کرد. 
ترکیه ظرفیتی ایجاد کرده است که در حکومت 
لائیک، یک حزب اسلام گرا قدرت را به دست 
می آورد، ولی اردوغان نمی تواند اصول لائیک را 
زیر پا بگذارد و علیه آتاتورک حرف بزند. وی درباره 
عدم استقبال از ثبت نام در انتخابات از سوی 
اصلاح طلبان ادامه داد: پیش ثبت نام اشتباه بود 
زیرا ارزشی نداشت و بررسی صلاحیت ها در مرحله 
بعدی انجام شد. پیش ثبت نام به ضرر انتخابات 
بود. افراد وقتی در انتخابات شرکت می کنند که 
فضا انتخاباتی باشد. در مقطع پیش ثبت نام، 
گر الان ثبت نام  فضای کشور انتخابات نبود. ا
انجام می شد، 1۰ نفر از اعضای شورای مرکزی 
حزب در انتخابات ثبت نام می کرد. آن موقع کسی 
زیر بار نرفت. البته برخی ثبت نام کرده بودند ولی 

اعلام نکردند. 
قای رئیس جمهور  آ
دلیل گرانی چیست؟

مشکلات اقتصادی سبب فشار بر مردم شده است. نماینده 
شیراز در تذکر شفاهی خود خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای 
رئیس جمهور دلیل گرانی کالاهای اساسی آن هم در این شرایط 
کثری  خاص چیست؟ زمانی که مقام معظم رهبری از مشارکت حدا
در انتخابات صحبت می کنند، نباید مردم را ناامید کرد. علیرضا 
ک فطرت  در ادامه خطاب به رئیس جمهور افزود: چرا برق و آب  پا
واحدهای صنفی به یکباره چندین برابر افزایش یافته، این موضوع 
موجب گلایه شدید اصناف شده است، همچنین چرا برق و آب مطب 
پزشکان چندین برابر افزایش یافته است در حالی که نباید شغل 
پزشکان را تجارت بدانیم. وی اظهار داشت: رئیس جمهور محترم چرا 
اینترنت را گران کردید این کار خلاف شعار دولت شما است، اینترنت را 
کز علمی، تحقیقاتی، دانشجویان، دانش آموزان و اساتید استفاده  مرا
می کنند و افزایش بیش از دو برابری قیمت اینترنت آن هم در این 
گر اپراتورها مشکل دارند این  مقطع زمانی مساله ساز است. البته ا

مشکل در بهره وری پایین آنها است که باید حل شود.

چرا پزشکیان 
ردصلاحیت شد

اصولگرایان هم بعضا از ردصلاحیت ها ناراضی هستند. 
آقای  گفت: من هم در مورد خاص مثل  باهنر  محمدرضا 
پزشکیان تعجب کردم حتی آن اوایل شنیده بودم که ایشان 
گفتند من دیگر اعتراض هم نمی کنم. اما خود من با واسطه 
و بی واسطه به ایشان گفتم اعتراض را ثبت کند و به احتمال 
زیاد حتما تأیید صلاحیت می شوند، اعضای هیأت اجرایی یا 
هیأت نظارت نباید انتخابات کنند، مردم باید انتخابات را انجام 
دهند. این نهادها باید طبق مر قانون بررسی کنند. در رابطه با 
عدم التزام ما مشکلی داریم و مقصر هستیم. وی گغت: واقعیت 
این است که من همین الان به دنبال دلیل متقنی می گردم که 
گر کاندیدا هم می شوم به دلایل سنی  از انتخابات کنار بروم. ا
آخرین دوره است. این مسیر را رفتم و هرکاری که می خواستم 
انجام دهم، کردم. واقعیت هم وقتی آمدم، بیشتر داعیه ام این 
است که یک مقدار مشارکت و شور انتخاباتی بالا برود.  آقای 

لاریجانی بر روی نمایندگان ادوار کار کردند که کاندیدا شوند.


